

have to record many actions and ideas very abhorrent to us; so many in fact that if I pass them without comment or condemnation, it is because I am reluctant to fatigue the reader by a wearisome iteration of disapproval. In the chapters on Marriage and Religion more especially, though I have endeavoured to avoid everything that was needlessly offensive, still it was impossible not to mention some facts which are very repugnant to our feelings. Yet were I to express my sentiments in some cases, my silence in others might be held to imply indifference, if not approval.

Montesquieu<sup>1</sup> commences with an apology that portion of his great work which is devoted to Religion. As, he says, ‘on peut juger parmi les ténèbres celles qui sont les moins épaisse, et parmi les abîmes ceux qui sont les moins profonds, ainsi l'on peut chercher entre les religions fausses celles qui sont les plus conformes au bien de la société; celles qui, quoiqu'elles n'aient pas l'effet de mener les hommes aux félicités de l'autre vie, peuvent le plus contribuer à leur bonheur dans celle-ci. Je n'examinerai donc les diverses religions du monde que par rapport au bien que l'on en tire dans l'état civil, soit que je parle de celle qui a sa racine dans le ciel, ou bien de celles qui ont la leur sur la terre.’ The difficulty which I have felt has taken a different form, but I deem it necessary to say these

<sup>1</sup> ‘Esprit des Lois,’ liv. xxiv. ch. 1.